

---

## Description de l'atelier / Panel description

Laura De Giorgi\*<sup>1</sup>, Guido Samarani\*<sup>1</sup>, Valeria Zanier\*<sup>2</sup>, Angela Romano\*<sup>3</sup>, and Giovanni Bernardini\*<sup>4</sup>

<sup>1</sup>Department of Asian and North African Studies Ca' Foscari University of Venice (DSAAM Ca' Foscari) – Palazzo Vendramin ai Carmini Dorsoduro 3462 30135 Venice, Italy

<sup>2</sup>London School of Economics and Political Science (LSE) – United Kingdom

<sup>3</sup>Glasgow University – United Kingdom

<sup>4</sup>Istituto Storico Italo-Germanico (ISIG) – Italy

### Abstract (in French and English)

Le livre et le numéro spécial de *Etudes de l'histoire internationale de la guerre froide* () sont les premiers produits de la travaux de recherche menés conjointement par l'équipe du Département des études de l'Asie et de l'Afrique du Nord de Université Ca' Foscari de Venise (dirigée par Guido Samarani) et par l'équipe du Département des études politiques, juridiques et internationales de l'Université de Padoue (dirigée par Carla Meneguzzi Rostagni) dans les quatre dernières années. Afin d'offrir une meilleure compréhension de l'histoire des relations entre la Chine et l'Europe pendant la guerre froide, les équipes de recherche ont conjointement étudié le développement des réseaux d'échanges politiques, économiques et culturelles et les processus politiques qui étaient derrière les relations formelles et informelles entre les pays d'Europe de l'Ouest et la Chine de Mao de 1949 à début des années 1970.

Fondée sur une recherche solide et original dans les archives publiques et privées en Europe et en Chine, le livre offre une analyse comparative des les connexions et les liens qui ont été la base pour l'ouverture de les relations diplomatiques entre l'Europe de l'Ouest et de la République populaire de Chine des années 1960 et 1970. En outre, il a mis en lumière la signification politique et économique attribué aux relations avec la République populaire de Chine en Europe occidentale pendant la guerre froide.

Le livre et le numéro spécial de la revue offrent un portrait détaillé des groupes et des personnalités qui, en Italie et, comparativement, en France, en Allemagne de l'Ouest et au Royaume-Uni, ont joué un rôle clé dans l'ouverture d'un chemin de dialogue et d'échange avec la Chine de Mao, et leurs expériences ont été considérés du point de vue de leur différents contextes nationaux et des attitudes politiques des dirigeants chinois vers l'Occident .

The book and the special issue of *Cold War International History Studies* are the first products of the research work jointly carried on by the team of the Department of Asian and North African Studies of Ca' Foscari University of Venice (led by Guido Samarani) and by the team of the Department of Politics, Law and International Studies of the University of Padua (led by Carla Meneguzzi Rostagni) in the last four years.

In order to offer a better understanding of the history of the relations between China and Europe beyond the ideological and political counterpositions of the Cold War, the research teams have jointly investigated the development of the political, economical and cultural exchange networks and of the political processes which were behind the formal and informal

---

\*Speaker

relations between some West European countries and Mao's China from 1949 to the early 1970's. Founded on solid and original research in public and private archives in Europe and in China, the book offer a comparative analysis of the connections and links which set the basis for the opening of the diplomatic relation between West European countries and the People's Republic of China in the 1960s and 1970s. Moreover, it has shed light on the political and economical meaning attributed to the relations with the People's Republic of China in Western Europe during the Cold War. The book and the special issue of the journal offer a detailed portrait of some of the groups and personalities who, in Italy and, comparatively, in France, West Germany and UK, have played a key-role in opening a path of dialogue and exchange with Mao's China, reading their historical experiences from the perspective of their specific national context and of the shifting political attitudes of Chinese leadership towards the West and the world as well.

**Keywords:** Contemporary China, East West relations, Cold War, diplomacy, history of international relations.